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ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: لایحه 
الحاق مــوادی به قانون ســاماندهی صنعت 
خودرو مصوب ۲۸ خردادماه، در جلســه ۱۴ 
تیرماه این شــورا مورد بحث و بررســی قرار 
گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.
به گــزارش ایرنا، »هــادی طحان نظیف« 
در نشست خبری دیروز)شنبه( اظهار داشت: 
در آستانه سالروز تاسیس شورای نگهبان جا 
دارد یــاد و خاطره همه عزیزانی که از ابتدای 
تأســیس در این شــورا برای اعتلای شرع و 
قانون اساسی خدمت کردند را گرامی بداریم. 
وی با اشــاره به اینکه در رابطه با بررسی 
مصوبات، شورای نگهبان با هر سه قوه ارتباط 
دارد، اضافه کرد: طی یک سال گذشته از ۲۴ 
تیر ۱۴۰۱ تا کنون ۸۶ مصوبه از طرح، لایحه 
و اساســنامه و ۱۱۵ استعلام صورت گرفته از 
دیوان عدالت اداری در ۱۵۳ جلســه شورای 

نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است.
ســخنگوی شــورای نگهبان تصریح کرد: 
درباره طرح اصــلاح موادی از قانون انتخابات 
مجلس از ســوی هیات عالی نظارت طی دو 
مرحله اعلام نظر شــد و ما اشکالی نداشتیم 
و بنابر نظر اعضای هیات نظارت ابهامات رفع 
شــده و فقط ایرادشــان به انتخابات تناسبی 
اســت، که هــم اکنون در حال بررســی این 

موضوع هستند.
تلاش شورای نگهبان 

برای انتخابات حداکثری
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره 
ادعای خلاف واقع ســخنگوی یــک جریان 
سیاســی مبنی بر اینکه شورای نگهبان اعلام 
کرده با مشــارکت سیاســی کار ندارد، گفت: 
هیچ کس در شورا چنین چیزی نگفته است. 
وی افــزود: مــا بارهــا گفتیم مشــارکت 
مهم است و همه دســتگاه ها برای مشارکت 
حداکثری باید تلاش کنند و البته مشــارکت 
عوامــل مختلفــی دارد و بایــد بــه همــه 
عوامل توجه شــود و ایــن کار برعهده همه 

دستگاه هاست. سخنگوی شورای نگهبان ادامه 
داد: حتی ما بر بحــث اصلاح قانون انتخابات 
تاکیــد داریم زیرا اصلاح قانــون انتخابات به 
بهبود ساز و کارهای انتخاباتی کمک می کند 

لذا در افزایش مشارکت تاثیرگذار است. 
وی گفــت: افــرادی که ایــن حرف ها را 
می زنند باید پاســخگو باشند یک بار بر عدم 
مشــارکت و تحریم انتخابات تاکید داشتند و 
این بار هم مدعی عدم مشــارکت شدند حال 
آنکه همه دســتگاه های مرتبط بــا انتخابات 
در حوزه تحقق مشــارکت سهم دارند و برای 

شورای نگهبان هم این مساله مهم است.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره اقدامات 
شــورای نگهبان بــرای انتخابــات پیش رو 
گفــت: در شــورای نگهبــان نشســت های 
انتخاباتی داشتیم که این نشست ها با رویکرد 
آسیب شناســی برگزاری انتخابــات در ادوار 
گذشــته و همچنین با رویکرد تسهیل فرایند 
ســازوکارهای برگــزاری ۲ انتخابات پیش رو 

برگزار شده است.
طحان نظیف بیان داشــت: نشســت های 
کارشناســی در حال انجام است و ارزیابی ما 
هــم از همکاری و هماهنگی دســتگاه ها این 
است که این همکاری ها و هماهنگی ها مطلوب 
اســت و تمام تلاش ما و سایر دستگاه ها برای 
برگزاری یک انتخابات سالم، پرشور و رقابتی 

است.
منتظر نظر نهایی مجمع تشخیص 

درباره اصلاح قانون انتخابات 
مجلس هستیم

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به 
ســوالی دربــاره احتمــال رد صلاحیت یک 
دوره  در  آن  تاییــد  و  دوره ای  در  نماینــده 
دیگر گفت: هم تأییــد و رد و هم رد و تأیید 
امکان پذیر اســت، البته این موضوعی عمومی 
نیســت.وی تصریح کرد: این حالت استثنایی 
محسوب می شود اما می تواند دلایل مختلفی 
داشته باشد و ممکن اســت مستندات جرح 
و تعدیل شــود. فرض کنیــد درحالی که رد 

یا تأیید است مســتندی که دلالت بر رد بود 
منتفی شده باشد، مهم این است که حق افراد 

است و باید دقت کرد.
طحان نظیف افزود: به دلیل اصرار مجلس 
و ایرادات هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام این موضوع در حال رســیدگی 
در مجمع بوده و امید اســت که بعد از هفت 
سال شــاهد اجرایی سازی سیاست های کلی 

انتخابات باشیم. 
وی ادامه داد: منتظریم که مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هر چه زودتر نظر خود را درباره 
طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی چه با انتخابات تناسبی و چه بدون 
آن اعلام کند تــا مابقی موارد مندرج در این 
طرح به انتخابات پیش رو برســد و بر اساس 
این طرح پیش ثبت نام انتخابات مجلس باید 

در اواسط مرداد ماه انجام شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه بــا توجه به رفع همه 
ایرادات طرح اصــلاح قانون انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی و فقط باقی ماندن بحث 
برگــزاری انتخابات تناســبی در تهــران، آیا 
انتخابات امسال با قانون جدید برگزار خواهد 
شــد، گفت: همه ایرادات مصوبه طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی با رفت 
و آمدهایی که داشــته، برطرف شده است و 
فقط بحث تناسبی شــدن برگزاری انتخابات 
تهران باقی مانــده که این موضوع هم از نظر 
شــورای نگهبان ایرادی ندارد و خلاف شرع 
و قانون اساسی نیســت. طحان نظیف افزود: 
آن چه کــه در کاهش مشــارکت مردم مؤثر 
است این اســت که عده ای مردم را و نسبت 
به ســلامت صندوق رأی و انتخابات دلســرد 
و ناامیــد و دچار تردید کنند کــه این ها در 
کاهش مشــارکت تأثیر دارد. من تقاضا دارم 
که چهره های سیاسی اگر دلشان برای نظام، 
مردم و انتخابات می ســوزد دنبال مشــارکت 

حداکثری و پرشور باشند.
وی دربــاره اینکه آیــا انتخابات به صورت 

الکترونیکــی برگزار می شــود، نیــز توضیح 
داد: اجرای انتخابــات مراحل مختلف دارد و 
انتخابات الکترونیک توسط وزارت کشور انجام 
می شــود و فرایند آن ۲۵ مرحله دارد که ۲۴ 
مرحله آن در حال انجام اســت ولی اگر اخذ 
رای مدنظر اســت در این رابطه جلســاتی با 
وزارت کشــور برگزار شــده و اگر زمینه های 
آن به صورت ســالم و امن فراهم شود، با آن 

موافقیم.
نگاه گروهی، حزبی و جناحی جایی 

در شورای نگهبان ندارد
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به 
ســوالی درباره اینکه برخی شــورا را جناحی 
می دانند، نیز گفت: شــورا نگاه حزبی جناحی 
و شــخصی به ثبت نام کنندگان در انتخابات 

ندارد.
مصمم به اجرای قانون شفافیت منابع 

مالی نامزدهای انتخابات هستیم
طحان نظیف درباره شــفافیت هزینه های 
انتخابات مجلس شورای  نامزدهای  انتخاباتی 
اسلامی، گفت: دی ماه سال ۹۸ قانونی درباره 
شــفافیت منابع مالی نامزدهای انتخابات به 
تصویب رسید و علت عدم اجرا آن بود که در 
آستانه انتخابات ســال ۹۸ مجلس این قانون 
تصویب شده بود و دولت فرصت کافی نداشت 
که ســامانه ها و مقدمات اجــرای آن قانون را 

فراهم کند اما اکنون مصمم هســتیم که در 
انتخابات پیش رو این قانون اجرایی شود.

وی بــا بیان اینکه مصوبه شــفافیت قوای 
ســه گانه در حال بررسی در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام اســت، اظهار داشــت: بنده در 
این حد اطلاع دارم کــه با اصرار مجلس این 
موضوع به مجمع ارسال و جلساتی هم در این 
رابطه برگزار شــده است، اما نمی دانم که چه 
زمانی قرار اســت نتیجه نهایی از سوی آنان 

اعلام شود.
گزارش ها درباره تبلیغات زودهنگام 

بررسی می شود
آغاز  درباره  نگهبان  ســخنگوی شــورای 
تحرکات انتخاباتی در برخی از مناطق کشور 
نیز بیان کرد: بحث تشــویق به انتخابات یک 
امر عمومی است اما اگر تشویق و تبلیغ به نفع 
کسی باشد، ممکن است از مصادیق تبلیغات 
زودهنگام باشــد و اگر گزارشــی به دست ما 

برسد، حتماً بررسی خواهیم کرد.
طحــان نظیف افزود: اشــخاص، احزاب و 
گروه های سیاسی باید به قانون مقید باشند و 
بنده از اشخاص و گروه های سیاسی می خواهم 
که توجه داشــته باشند تا فرهنگ سیاسی ما 
مبتنی بر رقابت سیاســی سالم باشد. شورای 
نگهبان هم به عنوان ناظــر انتخابات در این 
زمینه مسئولیت های خود را انجام خواهد داد.

طحان نظیف خبر داد

شورای نگهبان منتظر نظر مجمع تشخیص 
درباره اصلاح قانون انتخابات مجلس

همه دستگاه ها برای مشارکت حداکثری در انتخابات باید تلاش کنند

تاکید سرلشکر باقری بر افزایش تعاملات دفاعی
امنیتی ایران و پاکستان

رئیس ســتادکل نیروهای مسلح با اشاره به اهمیت توسعه روابط نظامی ایران 
و پاکســتان بر افزایش تعاملات آموزشی و مناسبات مشترک دفاعی - امنیتی دو 
کشور در سطح منطقه تأکید کرد. به گزارش ایرنا، ژنرال »سید عاصم منیر« فرمانده 
ارتش پاکستان صبح امروز در رأس هیات عالی رتبه نظامی با حضور در محل ستاد 
کل نیروهای مســلح با سرلشکر پاسدار »محمد باقری« رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح کشــورمان دیدار و گفت وگو کرد. این دیدار با هدف افزایش تعاملات دو 
جانبه در راستای توسعه همکاری های نظامی، آموزشی، دفاعی و امنیتی انجام شد. 
سرلشــکر باقری در این دیدار پیشینه تاریخی دو کشور همسایه ایران و پاکستان 
را زمینه ساز گسترش روابط و همکاری های دو جانبه در عرصه های مختلف عنوان 
کرد. وی همچنین با اشــاره به اهمیت توســعه روابط نظامی دو کشور بر افزایش 
تعاملات آموزشی و مناسبات مشترک دفاعی و امنیتی دو کشور در سطح منطقه 
تأکید کرد.فرمانده ارتش پاکستان پس از دیدار با رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 

کشورمان با دیگر مقامات جمهوری اسلامی ایران دیدار خواهد کرد.

دفاعی

برنامه سفر رئیس جمهوری به کهگیلویه و بویراحمد
معاون اجرائی رئیس جمهور از ســفر آیت الله رئیسی به کهگیلویه و بویراحمد 
در روزهای دوشنبه و سه شنبه )۲۶ و ۲۷ تیر( خبر داد. به گزارش ایرنا، »محسن 
منصوری« با بیان اینکه سفر رئیس جمهور به کهگیلویه و بویراحمد به علت سفر 
آفریقا به تأخیر افتاد، تصریح کرد: رئیس جمهوری دوشنبه و سه شنبه ۲۶ و ۲۷ 
تیر به این اســتان سفر می کند. به گزارش ایرنا، آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« 
مهر ۱۴۰۰ و در ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم به کهگیلویه و بویراحمد سفر 
کرد و تدابیری برای بهره برداری نهایی از پروژه های اساسی در این استان در نظر 

گرفت و اعتبارات لازم برای اجرای این پروژه ها اختصاص داد.

دستاورد سفر آفریقایی رئیسی
امضای ۲۱ سند و تفاهم نامه همکاری، توافق بر سر افزایش تعاملات به ویژه 
در حوزه های اقتصادی، ســاخت خودرو و تراکتور در آفریقا و گســترش کشت 
فراسرزمینی از جمله دستاوردهای ســفر دو روزه رئیس دولت سیزدهم به سه 
کشور آفریقایی کنیا، اوگاندا و زیمبابوه بود. به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهوری اســلامی ایران صبح چهارشنبه ۲۱ تیر ۱۴۰۲ برای انجام یک 
سفر دو روزه منطقه ای عازم آفریقا شد و بامداد جمعه ۲۳ تیر به تهران بازگشت. 

کشورهای کنیا، اوگاندا و زیمبابوه مقصد رئیسی در این سفر بودند.

آمادگی استانداری تهران برای صدور مجوز 
برگزاری تجمعات قانونی

استاندار تهران درباره برگزاری تجمعات براساس اصل ۲۷ قانون اساسی، گفت: 
قاعدتا دولت ها به دنبال حضور مشارکت جویانه مردم هستند بنابراین سازمان ها، 
دســتگاه ها و همه عواملش را به کار می گیرد تا این سطح افزایش پیدا کند. به 
گزارش ایســنا، علی رضا فخاری استاندار تهران در گفت وگویی در پاسخ به این 
پرســش که با توجه به نزدیکی انتخابات چه اقداماتی برای برگزاری تجمعات و 
اجرای اصل ۲۷ قانون اساسی صورت گرفته است؟ گفت: قاعدتا در حوزه انتخابات 
یکی از مســائل حداکثرسازی سطح مشارکت ها اســت؛ سطح مشارکت زمانی 
صورت می پذیرد که همه مردم با سلایق و دیدگاه های مختلف امکان حضور در 
این عرصه ملی را داشته باشند. وی ادامه داد: یکی از موضوعات، بحث تجمعاتی 
است که البته باید وجه قانونی داشته و با مجوز باشد و قابلیت اطلاع رسانی داشته 
باشد تا ما بتوانیم ظرفیت های لازم را برای آن ایجاد کنیم؛ هم برای اینکه بتوانند 
در یک محل اســکان پیدا کنند) تجمع ( و طرح مســئله کنند و هم به لحاظ 
مسائل ایمنی و امنیتی، تا ما بتوانیم تضمین های لازم برای برگزاری مراسم شان را 
داشته باشیم. استاندارد تهران افزود: ما در قاعده هماهنگی برای همه ظرفیت های 
اجتماعی که تقاضای طرح مسائل شان را برای حوزه های انتخاباتی دارند -که البته 
از زمان مشخصی باید شروع شود- آمادگی داریم پیشنهادات دوستان را بپذیریم 
و براســاس نیازمندی شــان مجوز صادر کنیم، تا در مکان لازم به استناد قانون 
تجمع داشته باشند. وی همچنین در پاسخ به اینکه آیا موضوع برگزاری تجمعات 
براساس اصل ۲۷ قانون اساسی در دولت مطرح است؟ توضیح داد: قاعدتا دولت ها 
به دنبال حضور مشــارکت جویانه مردم هستند بنابراین سازمان ها، دستگاه ها و 
همه عواملش را به کار می گیرد تا این ســطح افزایش پیدا کند. استاندار تهران 
تصریح کرد: از سوی دیگر ما برای بخش های مختلف جریانات سیاسی، گروه ها و 
احزاب که قانونی هستند و اجازه فعالیت در سطح کشور را دارند، - به خصوص 
تهــران- مانعی نمی بینیم و به محض تقاضای آنها ظرفیت های لازم برای تامین 

مکان، بحث های ایمنی و امنیتی آنها صورت می گیرد.

پاستور

لایحه دو فوریتی تشکیل وزارت بازرگانی 
در دستور کار مجلس

مجلس شورای اسلامی در این هفته در روزهای یکشنبه، دوشنبه و سه شنبه 
تشــکیل جلســه خواهد داد و بررســی طرح ها و لوایح مختلف و سوال از وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات در دستور کار این هفته صحن علنی مجلس است.
لایحه دو فوریتی تشکیل وزارت بازرگانی، طرح تامین مالی و جهش تولید از 
طریق اصلاح قوانین حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت 
از کالای ایرانــی و رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی، لایحه ایجاد 
منطقه آزاد تجاری- صنعتی سرخس و لایحه الحاق )۵( تبصره به ماده )۲( قانون 
پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان در دســتور کار این هفته صحن علنی 

مجلس شورای اسلامی است.

خط قرمز دیوان محاسبات
نشست بررسی روند مولدسازی دارایی های دولت در دیوان محاسبات کشور با 
حضور رئیس کل، معاونان و مستشــاران دیوان محاسبات کشور و رئیس، معاونان 
و کارشناسان سازمان خصوصی سازی برگزار شد. »سید احمدرضا دستغیب« در 
این نشست با بیان اینکه دیوان محاسبات کشور برای حفظ و صیانت از بیت المال، 
مراقبت لازم در خصوص فرایند مولدســازی را خواهد داشت، گفت: در گذشته به 
اســم خصوصی سازی، بخشــی قابل توجهی از اموال دولت فقط دست به دست 
شــد و اموال مورد نظر در بخش دیگری از دولت، به کار گرفته شــد و به بخش 
خصوصی واقعی واگذار نشــد. وی با بیان اینکه شایسته نیست شرکت های شبه 
دولتی به مقوله مولدسازی ورود داشته باشند، اظهار داشت: دیوان محاسبات کشور 
با رویکرد حفظ بیت المال بر مجموعه های شبه دولتی نظارت خواهد داشت. رئیس 
کل دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه به نظر می رسد که شیوه فعلی مولدسازی 
دوباره امکان دســت به دست شــدن اموال و دارایی های دولت را فراهم می کند، 
تاکید کرد: دیوان محاسبات به دنبال این است که در مولدسازی شفافیت و رقابت 
پذیری وجود داشته باشد و مولدسازی واقعی صورت بگیرد. وی در پایان با تاکید 
بر اینکه خط قرمز ما شفافیت و انضباط مالی است که در تعامل موثر و مثبت آنها 
را پیش خواهیم برد، یادآورشــد: دیوان محاسبات کشور تمام تلاش خود را برای 
ارتقای کشور و همچنین تحقق فرمایش مقام معظم رهبری در زمینه رشد تولید، 

رونق کسب و کار و ایجاد زمینه برای اشتغال، به کار خواهد برد.

دفاع وزیر ارشاد از لایحه عفاف و حجاب
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: پیش بینی ما این است که لایحه عفاف و 
حجاب می تواند بخش مهمی از توقعات را پوشــش دهد و در عین حال یک فضای 
همدلی و انســجام را در جامعه تقویت می کند. محمد مهدی اسماعیلی در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، درباره جزئیات لایحه عفاف و حجاب گفت: هنگامی که لایحه عفاف 
و حجاب از دولت به مجلس رفت، ابتدا در کمیســیون حقوقی قضایی بررســی شد، 
نمایندگانی از وزارتخانه های ذی ربط مانند ارشاد و کشور در آن جلسات حاضر بودند 
و در واقع مجلس مصوباتی را در کمیسیون داشت. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه 
داد: من از دوســتانی که نماینده ما هستند پرسیدم ابراز امیدواری کردند که بخش 
مهمی از مطالباتی که امکانش نبود در لایحه دولت بیاید، توســط نمایندگان تمهید 
می شــود. وی در خصوص بیان مصادیق این تمهیدات بیان کرد: مصداقش بیشــتر 
بحث های فرهنگی و جزئیاتی است که در این موضوعات بازدارندگی دارد اما به دلیل 
اینکه منتشر نشده است، طبیعتاً تا به مجلس نرود نمی توانیم درباره آن صحبت کنیم. 
دوستان ما در کمیســیون فرهنگی در حال بررسی هستند. پیش بینی خود اعضای 
مجلس و هیئت رئیسه این است که اگر کار تمام شود، برای هفته های آینده و روزهای 

آینده امکان طرح در صحن علنی را خواهد داشت.

بهارستان

رئیس قوه قضائیه دســتور داد مجددا به موضوع ابطال 
انتصــاب »میثم لطیفی« در هیات عمومــی دیوان عدالت 
اداری رســیدگی شود. به گزارش ایســنا، در پی رأی اخیر 
هیات عمومی دیوان عدالــت اداری ناظر بر ابطال انتصاب 
»میثم لطیفی« به ریاســت ســازمان اداری و استخدامی 
کشور به ســبب مغایرت این امر با ماده ۴۷ قانون مدیریت 
خدمات کشوری، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضائیه، دستور اعمال »ماده ۹۱ قانون تشکیلات 
و آئین دادرســی دیوان عدالت اداری« ناظر بر رســیدگی 
مجدد را صادر کرد. در این دســتور رئیس قوه قضائیه قید 
شده که رأی مورخ ۱۳ تیرهیأت عمومی دیوان و مستندات 
رأی هیأت و نظریات و اســتدلال موافقین و مخالفین رأی 
و نظر کمیســیون تخصصی و اســتدلال آنان و همچنین 
لوایح تقدیمی و اظهارات نمایندگان دولت در کمیســیون 
تخصصی و در جلســه هیأت عمومی و نامه های مورخ ۱۴ 
و ۲۱ تیر معاون حقوقی رئیس جمهور و تفسیرهای شورای 
نگهبان نســبت به اصل ۱۲۶ قانون اساســی در تاریخ های 
۲۵ مهر۱۳۶۳ به درخواســت رئیس جمهــور وقت، ۵ دی 
۱۳۶۳ به درخواســت نخســت وزیر وقت، ۱۳ مرداد ۱۳۷۶ 

به درخواســت معاون رئیس جمهور وقت و ۲۵ اردیبهشت 
۱۳۸۶ به درخواســت رئیس جمهور وقــت، که هر کدام به 
جهتی تفسیر شورای نگهبان را خواسته اند مورد ملاحظه و 
مداقه قرار گرفت. مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرده است 
که رئیس جمهور فعلی نیز تقاضای تفسیر اصل ۱۲۶ قانون 

اساسی را از شورای نگهبان درخواست کرده است.
رئیس قوه قضائیه با عنایت به مراتب فوق، دستور اعمال 
ماده ۹۱ قانون تشکیلات و آئین دادرسی دیوان عدالت اداری 
و رسیدگی مجدد را پیرامون رأی اخیر هیئت عمومی دیوان 
ناظر بر ابطال انتصاب »میثم لطیفی« به ریاســت سازمان 
اداری و استخدامی کشور، صادر کرده است. به موجب ماده 
۹۱ قانون تشــکیلات و آئین دادرسی دیوان عدالت اداری، 
چنانچه رئیس قوه قضائیه یا رئیس دیوان یا بیســت نفر از 
اعضای هیأت عمومی، هر یک از آرای هیأت عمومی یا آرای 
قطعی هیأت های تخصصی را اشتباه یا مغایر قانون تشخیص 
دهنــد، رئیس دیوان موضوع را جهت رســیدگی مجدد به 
هیأت عمومی ارجاع می دهد. در صورتی که هیأت عمومی 
رأی صادره را اشتباه یا مغایر قانون تشخیص دهد، نسبت به 

نقض آن و صدور رأی صحیح اقدام می کند.

رئیس سازمان بازرسی گفت: برخی بانک های خصوصی 
و دولتی از ناحیه بعضی بنگاه ها زیان انباشته بالایی دارند و 
حاضر به واگذاری آن ها نیستند و این بنگاه ها به حیاط خلوت 
بانک ها تبدیل شده است. به گزارش ایلنا، ذبیح الله خدائیان 
در نشســت با مدیران عامل بانک های غیردولتی با اشــاره 
به نقش پررنگ بانک ها در کاهش نقدینگی و رشــد تولید، 
همفکری و همگرایی برای رفع مشــکلات و ایرادات موجود 
در بانک ها را مــورد تاکید قرار داد و به صورت تخصصی به 
آسیب شناسی نظام بانکی پرداخت. وی از افزایش مطالبات 
غیرجاری بانک ها به عنوان یکی از آســیب های نظام بانکی 
یاد کرد و نسبت تســهیلات غیرجاری به کل تسهیلات را 
غیراســتاندارد عنوان کرد. رئیس ســازمان بازرسی از عدم 
پیگیری بانک هــا در وصول مطالبات انتقــاد کرد و گفت: 
بســیاری از مطالبات بانکی وصول نمی شود و حتی برخی 
اوقات بانک ها پیگیر وصول مطالبات خود نیستند. استاندارد 
نبودن کفایت سرمایه بانک ها و همچنین اعطای تسهیلات 

به اشخاص مرتبط نکات بعدی مورد تاکید خدائیان بود.
وی در این زمینه به نقش بانک ها در ســرمایه گذاری و 
رونق و توسعه کشور اشــاره و به تشریح قوانینی که مجوز 

تاسیس بانک های خصوصی را صادر کرده اند، پرداخت.
رئیس ســازمان بازرسی کل کشــور با اشاره به تاسیس 
شــرکت توســط بانک های خصوصی به بیان بخشــی از 

پرونده های بازرسی از بانک های خصوصی پرداخت.
وی با بیــان اینکه برخی بانک ها بــه جای خصوصی و 
غیردولتی، خانوادگی شــده اند، گفت: در جریان این پرونده 
بازرســی و بررسی تســهیلات اعطایی ملاحظه شد برخی 
بانک های خصوصی، شرکت های زنجیره ای ایجاد کرده اند و 
غالب تسهیلات به شرکت هایی که خانوادگی اداره می شود، 
تعلق یافته است که این موضوع از ناحیه سازمان بازرسی در 
دست بررسی است. رئیس سازمان بازرسی با اشاره به زیان 
انباشته بنگاه های متعلق به بانک ها گفت: ممکن است چند 
بانک با همکاری یکدیگر وارد ســرمایه گذاری مشترک در 
یک پروژه مهم نفتی شده باشند که این موضوع فی النفسه 
اشــکالی ندارد و هم سود عاید بانک می شود و هم به دولت 
کمک خواهد شد؛ اما برخی بانک های خصوصی و دولتی از 
ناحیه بعضی بنگاه ها زیان انباشــته بالایی دارند و حاضر به 
واگذاری آن ها نیستند و این بنگاه ها به حیاط خلوت بانک ها 

تبدیل شده است.

رئیس قوه قضائیه دستور دارد

صدور دستور رسیدگی مجدد به موضوع »میثم لطیفی«
رئیس سازمان بازرسی خبر داد

حسابرسی از شرکت های زنجیره ای بانک های خصوصی

گشت ارشاد دوباره آغاز به کار کرد

انتظار و ابهام درباره عملکرد گشت ارشاد

تصاویر منتشر شده در شبکه های اجتماعی 
نشــان می دهد خیابان های تهران در چند روز 
اخیر، شاهد حضور برخی ون های گشت ارشاد 
بودنــد. این حضور همراه بــا تذکر به افراد بی 

حجاب یا بدون حجاب بوده است.
به گــزارش خبرآنلاین،برنامه برای حضور 
گشت ارشــاد در حالی در دومین سال دولت 
ابراهیم رئیســی اجرا می شــود کــه او قبل از 
تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری، گفته بود 
اگر رئیس جمهور شود، مسئولیت برای اجرای 

طرح هــای حجاب و عفاف را بــه جای وزارت 
کشور به وزارت ارشاد خواهد سپرد.

بعد از انتخابات ریاست جمهوری و در حالی 
که فعالیت گشت ارشاد افزایش یافت، رئیسی 
بعد از مواجهه با انتقــادات درباره نحوه اجرای 
سیاست های حجاب و عفاف، گفت در دولتش 
گشت ارشــاد مدیران راه اندازی کرده است و 
برکناری برخی مدیران و دستگیری و بازداشت 
برخی افراد نزدیک بــه وزرای خود را جزئی از 

برنامه گشت ارشاد خود بازنمایی کرد.

انتقاد به عملکرد گشــت ارشــاد در سال 
گذشته از آنجا آغاز شد که تصاویری از برخورد 
فیزیکی ماموران با افراد بازداشتی، قول پیگیری 
نهادهای مسئول برای برخورد با ماموران خاطی 
را به دنبال داشت. این انتقادات تا شهریور ادامه 
یافت و در نهایت با فوت مهســا امینی،آغازگر 
دامنه اعتراضاتی بود که تحلیلگران سیاسی آن 
را جرقه ای بر انباشت نارضایتی مردم متاثر از 

سوء مدیریت اقتصادی نامیدند.
ایــن در حالی بود که بعد از فوت »مهســا 
امینی« نشست های مختلفی در صداوسیما با 
حضور نخبگان سیاســی و دانشگاهی تشکیل 
شد و ضمن آسیب شناسی گشت ارشاد و قانون 
حجاب و عفاف به ضرورت تقویت فعالیت های 

ایجابی و تبلیغی اشاره شد.
چه آنکــه یکی از مهمترین انتقادات مطرح 
شده درباره سیاست های حجاب و عفاف، ضعف 
نهادهای فرهنگی در اقناع سازی جامعه برای 
پیــروی از قانــون و ارزش های اســلامی بوده 

است. انتقادی که دامنه ی وسیعی از نهادهای 
تبلیغی از صداوسیما تا حوزه های علمیه را در 

بر می گیرد.
از دیگــر انتقادات جدی بر گشــت مذکور 
عملکرد غیرقابل دفاع بــوده که تصمیم برآن 
شد ادامه فعالیت آن متوقف شود، علاوه بر این 
همچنین تاکید بر آن بود که فعالیت گشــت 

ارشاد فاقد محمل قانونی است. 
در چنین شــرایطی و با گذشت یکسال از 
فوت مهســا امینی که علیرغم توصیه نخبگان 
سیاســی و نمایندگان مجلس به اســتعفای 
افراد خاطی مسئول در بازداشت مهسا امینی، 
هیچ گونــه برکناری یــا اســتعفایی در نهاد 
دســتگیرکننده را به دنبال نداشــت، از امروز 
گشت ارشــاد در حالی مجددا راه اندازی شده 
که مشخص نیست چه تغییری در روش اجرای 
گشــت ارشاد و سیاست های ســلبی به وجود 
آمده است؟ در چنین شــرایطی، لایحه ای با 
همکاری دولت و قوه قضائیه به مجلس ارسال 

شده است که هم اکنون در حال بررسی است.
قالیباف درباره این لایحه گفته »عفاف و حجاب 
یک مسئله فراملی است و دستگاه های اجرایی 
بــه دنبال رفتار قهری بــرای تصویب و اجرای 
قانون عفاف و حجاب نیستند.« در همین حال 
در جلسه اخیر ســران قوا نیز بر تدوین قانون 
جامع در موضوع عفاف و حجاب تاکید شــده 
بود.« خبرآنلاین می نویســد؛با گذشت یکسال 
از برجسته شــدن دوباره گشت ارشاد، به نظر 
می رسد پاســخ مسئولان به ســوالات زیر در 
سطوح کارشناسی ضروری است. پاسخ به این 
ســوالات می تواند تاثیر مستقیمی در کاهش 

هزینه به کشور داشته باشد:
بعد از فوت مهســا امینی،نخبگان سیاسی 
از ضرورت تهیه گزارشــی ملی صحبت کردند.

آیا این گزارش تهیه شــده و آیا رئیس جمهور 
که رئیــس شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
است،گزارش دلایل و زمینه های سیاستی فوت 

مهسا امینی را مطالعه کرده است؟

یک نماینده مجلس گفت: همان طور که آمریکوفیل 
بودن و انگلوفیل بودن آســیب جدی در حوزه سیاست 
خارجی اســت به همان نسبت روســوفیل و چاینافیل 
بودن ما را دچار مشــکل می کند. معین الدین سعیدی 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره بیانیه اخیر شــورای 
همکاری خلیج فارس در خصوص جزایر سه گانه ایران و 
حمایت روســیه از این بیانیه، گفت: این همراهی کشور 
روسیه با ادعاهای واهی اتحادیه کشورهای خلیج فارس 
در بیانیه اخیر به نوعــی بی احترامی به تمامیت ارضی 
کشور ما بود و ثابت کرد کشور روسیه به لحاظ تاریخی 

هرگز با منافع ملی مردم ایران همراهی نداشته است. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: من از 
مواضع وزیر امور خارجه تشــکر می کنم که هم سفیر را 
احضار کردند و هم مراتب اعتراض ایران را عنوان کردند 

و موکداً فرمودند سر استقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی 
با هیچ طرفی تعارف نداریم. جریانی که در کشــور فکر 
می کند رابطه با غرب همه مشــکلات ما را مرتفع کند 
اشتباه می کرد و ما مشاهده کردیم در برجام هم متاسفانه 
آسیب هایی بر کشور وارد شد متاسفانه به همان نسبت 
نگاهی در کشور وجود دارد که بسیاری از مسئولان طراز 
اول هم این نگاه را دارند مبنی بر این که نگاه به شــرق 
می تواند مشکلات ما را حل کند در حالی که قدرت های 
شرقی هم در طول تاریخ ثابت کردند هیچ گاه همراهی و 
همگامی با ملت ایران ندارند. نماینده چابهار در مجلس 
شورای اســلامی گفت: معتقدم هیچ کشوری در طول 
تاریخ این گونه مانند روســیه به نوعی سرناســازگاری با 
منافع ایران نداشته است، اظهار داشت: هیچ کشوری به 

اندازه روسیه حقوق ما را تضییع نکرده است. 

یک فعال سیاســی گفت: اگر مــردم پای صندوق 
رأی نیایند، خالص سازها تیر آخر را بر شایسته سالاری 
و عدالــت می زنند. مــن به مردم می گویــم که پای 
صندوق هــا بیایید تــا جریان خالص ســاز را بایکوت 
کنیم.چندماهی تا انتخابات باقی اســت و هنوز شاهد 
توجه مردم به امر انتخابات نیستیم. دلیل عدم رغبت 
عمومی تا این لحظه به انتخابات چیست و برای تحقق 
یک انتخابات پرشور چه باید کرد؟ منصور حقیقت پور، 
فعال و تحلیلگر مسائل سیاسی، درباره این موضوع به 
»نامه نیوز« گفت: »مقام معظم رهبری چندماه پیش 
فرمودند که انتخابات ۱۴۰۲ باید پر شــور، امن، سالم 
و رقابتی برگزار شــود. از این مطلب چندماه می گذرد 
اما تحرک لازم برای تحقق یک انتخابات پر شــور را 
شاهد نیســتیم. واقعیت این است که آتش انتخابات 

نه تنها گرم نیســت بلکه به شــدت سرد است و این 
شــرایط نگران کننده اســت. جمهوری اســلامی که 
نماد مردم ســالاری دینی در منطقه بوده اســت و به 
زیباترین شکل دموکراسی مبتنی بر تفکرات دینی را 
ارائه می داده است اکنون در مجاورت خود ترکیه ای را 
می بیند که انتخاباتی ۸۰درصدی برگزار می کند اما در 
ایران در ســال منتهی به انتخابات هیچ شوری برای 
مشارکت در انتخابات دیده نمی شود و باز هم می گویم 

که این شرایط نگران کننده است«.
او ادامه داد: »مردم بــه انتخاباتی رغبتی ندارند و 
دلایل متعدد هم برای این وضعیت وجود دارد. مردم 
احساس می کنند صحبت ها و درددل هایشان شنیده 
نمی شــود و احساس می کنند گوش شنوایی در میان 

مسئولان وجود ندارد. 

نماینده چابهار در مجلس از روسیه و چین انتقاد کرد

آسیب های جدی ایران از آمریکوفیل ها و روسوفیل ها
حقیقت پور هشدار داد

از دست  رفتن مردم و عدالت با ادامه خالص سازی




